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În primele decenii de existentă a muzeului judetului Vlaşca, ulterior al raionului şi 
municipiului Giurgiu, nu a existat o preocupare specială de cercetare a văii Dunării, cu atât 
mai putin de cooperare cu alte institutii într-un asemenea scop. S-au obtinut totuşi câteva 
informatii disparate, care nu au fost însă catalogate şi sistematizate. 

În anii premergători mutării capitalei judetului la Giurgiu, s-au achiziţionat unele ma
teriale documentare referitoare la fluviul de care-şi leagă existenţa oraşul nostru, iar prin 
temele de cercetare s-au întâlnit situaţii când se avea în vedere un cadru geografic mai larg 
decât teritoriul administrativ al judetului Ilfov, respectiv Câmp ia Dunării .  

În 1 984 muzeele din Caraş-Severin au provocat prima întâlnire ştiinţifică a instituţiilor 
similare din mai toate judetele dunărene, ce a avut loc la Moldova Nouă, în cadrul unui 
simpozion închinat, după obiceiul epocii, Congresului al XIII-lea al P.C.R. Încercări ulterioare 
de a relua initiativa colegilor bănăţeni s-au dovedit sortite eşecului. Singura excepţie a fost 
reprezentată de confătuirea desfăşurată la Giurgiu în ianuarie 1995, cu prilejul sărbătoririi 
celor 60 de ani trecuti de la întemeierea muzeului gazdă. Din motive de austeritate, dar şi 
din insuficientă solidaritate, muzee care-şi luaseră angajamentul formal de a întreprinde 
acţiuni speciale consacrate Dunării (bunăoară cele de la Drobeta-Tumu Severin, Galaţi sau 
Tulcea) au renuntat rând pe rând. 

Într-o comunicare sustinută la Muzeul National Cotroceni, în mai 1992, primul autor 
al prezentei retrospective a teoretizat pe marginea experientei acumulate: Muzeele dunărene. 
Posibilităfi de cooperare internă şi internaJională (text publicat în "Cuvântul liber", nr. 150, 
18  iunie 1992). 

În cel mai trist an din istoria muzeului giurgiuvean - 1986 - nu s-au putut concretiza 
două proiecte, care ar fi putut imprima un alt curs dorintei noastre de a dezbate problemele 
danubiene. La sesiunea organizată atunci de muzeul călărăşean, Emil Păunescu şi Mircea 
Alexa urmau să prezinte o investigaţie bibliografică amplă: ContribuJii bibliografice la 
istoria porturilor dunărene în Buletinul SocietăJii Politehnice (1885-1 947). Li s-a interzis 
însă participarea şi materialul a rămas până acum inedit, deşi a fost în cele din urmă făcut 
public partial la sesiunea din 1993. 

Întorcându-ne la conjunctura nefericită de acum 1 5  ani, când se aniversa jubileul 
înscăunării marelui voievod Mircea cel Bătrân, al doilea proiect ratat a fost simpozionul 
Cetăti dunărene. Conducerea din acea vreme a fost refractară propunerii. Mai târziu am 
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încercat reluarea temei în cadrul programului aniversar al Cetăţii Giurgiu din octombril 
1 995, dar efortul s-a dovedit peste puterile noastre. Aglomerarea de manifestări din perioad 
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cu pricina ne-a împiedicat să punem în evidenţă asemănările şi deosebirile dintre fortificapile 
antice şi medievale răspânditea de-a lungul fluviului. 

Muzeul nostru are relaţii bune cu Muzeul Marinei Române din Constanta, chiar dacii 
acestea nu sunt constante. Singurele reuniuni de specialitate ce aveau ,,Dunărea" în generic 
se desfăşurau acolo. La a VII-a sesiune ,,Dunărea şi Marea în istoria poporului român" (mai 
1989), am susţinut o lucrare polemică ce viza preocupările "danubiene" a doi oameni de 
ştiinţă - altfel respectabili - geograful Nicu Popp şi hidrologul Marcu Botzan (Despre 
cercetările interdisciplinare privind rolul apelor în istoria poporului român). 

La sfârşitul anului 1990 s-a creat ,,Liga judeţelor dunărene", cu sediul la Giurgiu. La 
timpul respectiv ne-am bucurat, sperând că vom avea un cadru instituţional solid, necesar 
pentru cercetarea Dunării din toate punctele de vedere. Din păcate, această organizatie serveşte 
mai mult drept paravan pentru excursiile unor politicieni (câteodată şi pentru călătoriile 
unor experţi din instituţii centrale) la reuniunile Asociaţiei internaţionale a regiunilor 
dunărene, cu sediul la Viena. Am scris în presa locală despre problemele sus-zisei organizaţii 
(a se vedea, între altele, articolul Liga judeJelor dunărene suferă de lene balcanică din 
revista "Sud", nr.2/1998). După câţiva ani cenuşii, în 1998 s-a încercat o revitalizare a ei, iar 
anul acesta s-a refăcut chiar firma, cu ocazia întâlnirii preşedintelui Ion Iliescu cu prefecţii 
şi primarii oraşelor de la Dunăre. Liderii judeţului au fost indiferenţi la propunerile sau 
criticile noastre referitoare la Ligă, de-a lungul întregului deceniu trecut, fără deosebire de 
apartenenţa lor politică. Totuşi nu am părăsit ideea că aceasta ar putea impulsiona cercetările 
noastre, căci statutul prevede înfiinţarea unui institut (absolut necesar) şi a unui muzeu (a 
cărui necesitate este discutabilă). 

În ideea dezvoltării preocupărilor dunărene ale muzeului giurgiuvean, în anii 1994-1 995, 
am înfiripat un colectiv de muzeografi (Alexa şi Păunescu, arhivistul Ancu Damian, comandorul 
Gheorghe Ciucu şi inginerul Felicia Florescu) care au şi prezentat: o primă lucrare comună 
(Brăila şi Giurgiu - evoluJii paralele) la Simpozionul organizat de Muzeul Brăilei în ianuarie 
1996. din păcate acest nucleu s-a destrămat, chiar dacă din colaborarea a doi membri a rezultat: 
prima monografie a unei întreprinderi giurgiuvene: Santierul Naval Giurgiu, apărută la 
centenarul din 1997 (a se vedea recenzia din revista ,,Marina", nr.42/1998). 

În acei ani Muzeul Judeţean "Teohari Antonescu" a organizat numeroase expoziţii 
atingătoare la problemele Dunării :  Aviatie şi marină(1996), Din fauna băltilor Dunării 
Colecţia Viorel Cristea (Călăraşi), Expozitia de hărti vechi "Artă şi istorie", Centenarul 
Santierului Naval, Expozitia de cartofilie Corneliu Beda ( 1997), aceasta din urmă având 
subtemele Pe Dunăre, de la Orşova la Sulina şi Ruse - oraşul vechi. 

Dovedind că tot Banatu-i ,,fruncea", Muzeul de Istorie din Reşiţa a iniţiat, în cooperare 
cu Institut fur Donauschwabische Landeskunde Tubingen şi alţi organizatori , colocviul 

ternaţional Dunărea - arteră de civilizatie europeană (Băile Herculane, septembrie 
993). În aceeaşi toamnă, la Giurgiu a avut loc primul "Congres internaţional al culturii 

pulare dunărene", promovat de un comitet incompetent, ceea ce a dus la compromiterea 
ei idei valoroase. 
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După evenimentele din decembrie, mai toate judeţele au găzduit reuniuni ştiinţifice cu 
participare internaţională şi au stabilit relaţii transfrontaliere cu diverşi parteneri. Desele 
contacte profesionale şi relaţiile personale au favorizat schimburile de idei pe tema cooperării 
muzeelor şi altor instituţii de pe ambele maluri ale bătrânului Istru. Dacă la unele manifestări 
menţionate mai sus am trimis observatori, altora le-am urmărit indeaproape evoluţia, fără a 
pretinde insă că deţinem o bancă de date completă. 

În 1999 am propus Ministerului Culturii un proiect de anvergură (Decada muzeelor 
dunărene), reiterat şi anul următor. Ambele încercări nu au avut sorţi de izbândă, datorită 
lipsei sprijinului Inspectoratului pentru Cultură şi al celorlalte autorităţi locale. Pentru ,,Anul 
Eminescu" am lansat ideea unui alt proiect de oarece anvergură, intitulat Eminescu şi 
Dunărea. Nici acesta nu a depăşit stadiul discuţiilor. 

Cu ocazia Zilei Internaţionale a Muzeelor de anul trecut un grup de muzeografi a 
propus infiintarea unei asociaţii culturale - Dunărea - al cărei apel a fost publicat şi comentat 
in cinci periodice din Giurgiu 

În sfârşit, trebuie menţionat în chip special primul proiect internaţional din istoria 
muzeului nostru, româno-bulgaro-german, privitor la cecetarea arheologică a văii Dunării 
între Giurgiu şi Pietroşani şi care s-a derulat cu succes in acest an. 
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